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Holger MagelHolger MagelHolger MagelHolger MagelHolger Magel – 58 lat, absolwent Mo-
nachijskiej Wy¿szej Szko³y Technicznej,
1975-78 – kierownik Katedry Urz¹dzeñ Rol-
nych i Scalania Gruntów na Uniwersytecie
Technicznym w Monachium, 1977 – tytu³
doktora in¿yniera. W 1978 – rozpoczyna
pracê w Bawarskim Ministerstwie ¯ywno-
œci, Rolnictwa i Leœnictwa, od 1986 – wy-
k³ada w Monachium na Uniwersytecie
Technicznym i Uniwersytecie Bundesweh-
ry. Od 1995 – prezes Bawarskiego Instytu-
tu Urz¹dzeñ Rolnych, 1992-93 – doradca
Komisji Europejskiej, od 1998 – profesor
i dyrektor Katedry Przystosowania i Roz-
woju Ziemi na Uniwersytecie Technicznym
w Monachium. Cz³onek wielu instytucji na-
ukowych, autor ponad 200 publikacji i ksi¹-
¿ek, ceniony ekspert w dziedzinie urz¹dzeñ
rolnych.                                                      ■
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kutowania, planowania.

kie kontakty z polskimi specjalistami.
Uwa¿am, ¿e rola Polski jeszcze wzroœ-
nie, poniewa¿ jesteœcie pomostem pomiê-
dzy Europ¹ Wschodni¹ i Zachodni¹,
m.in. dlatego chcia³bym wkrótce odwie-
dziæ Wasz kraj.

Co wyró¿nia FIG spoœród innych or-
ganizacji?

Po pierwsze, prawie ka¿dy geodeta mo¿e
wst¹piæ do FIG, nawet jeœli nale¿y ju¿ do
innego stowarzyszenia zawodowego. Po
drugie, jesteœmy najwiêksz¹ tego typu fe-
deracj¹, zrzeszamy po³owê z oko³o dwu-
stu organizacji geodezyjnych na œwiecie.
Poza tym jako jedyni reprezentujemy
wszystkie obszary zainteresowania geode-
zji i kartografii. Dzia³alnoœæ naszych ko-
misji obejmuje bowiem bardzo szerokie
spektrum zagadnieñ, poczynaj¹c od etyki
i standaryzacji poprzez edukacjê i klasycz-
n¹ geodezjê, na zarz¹dzaniu nieruchomo-
œciami i in¿ynierii przemys³owej koñcz¹c.

Czy tak du¿a ró¿norodnoœæ nie jest
przeszkod¹ w dzia³alnoœci?

Rzeczywiœcie, mo¿e to byæ obiektem kry-
tyki. S¹dzê jednak, ¿e musimy byæ nie
tylko profesjonalistami w swojej w¹skiej
dziedzinie, ale tak¿e rozumieæ otoczenie.
Do tego potrzebne jest wszechstronne
i uniwersalne przygotowanie zawodowe.

Spotyka siê jednak opinie, ¿e FIG zaj-
muje siê g³ównie organizowaniem
konferencji i spotkañ dla wa¿nych
osobistoœci, a nie reprezentuje œro-
dowiska biznesu i nowych technolo-
gii, nie kreuje nowych trendów.

Od lewej: Artur Adamek, prof. Holger Magel,
Jacek Kamiñski

Pana pierwsze refleksje po objêciu
funkcji prezydenta FIG?

S¹ du¿e oczekiwania wzglêdem mojej
osoby i jestem przygotowany do ich spe³-
nienia.

Czy widzi pan potrzebê zmian w FIG?
Z pewnoœci¹ nie jesteœmy idealn¹ organi-
zacj¹, podobnie jak nikt z nas nie jest
idealny. Istotne jest natomiast, czy efek-
tywnie realizujemy nasze zadania. Przez
ostatnie 3 lata podejmowa³em decyzje ja-
ko wiceprezydent FIG i teraz chcia³bym
tê politykê kontynuowaæ. Mamy bardzo
klarown¹ wizjê i cele.

Co by pan wskaza³ jako g³ówne cele
federacji?

FIG dzia³a na forum miêdzynarodowym,
a najwa¿niejszym obszarem aktywnoœci
jest wspieranie dzia³alnoœci o charakte-
rze edukacyjnym oraz inicjowanie jej
w krajach, w których nie istniej¹ systemy
takiej edukacji. Naszym celem jest rów-
nie¿ przedstawianie problemów zawodo-
wych na forum publicznym i wspieranie
agend ONZ.

Jaka jest rola Polski w federacji?
Historia wspó³pracy Polski i FIG jest bar-
dzo d³uga i siêga lat dwudziestych. Pod-
czas tegorocznego Zgromadzenia Gene-
ralnego odby³o siê bardzo wa¿ne wyda-
rzenie potwierdzaj¹ce siln¹ pozycjê Pol-
ski. Córka W³adys³awa Surmackiego ode-
bra³a przyznany mu poœmiertnie [podczas
Zgromadzenia Generalnego w Brighton,
1998 r. – red.] tytu³ honorowego prezy-
denta FIG. Równie¿ obecnie mamy blis-

WYWIAD

Z nowym prezydentem FIG prof. Holgerem Maglem rozmawiaj¹ 

Przez edukacjê do zarz¹
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Ci, co tak myœl¹, s¹ w du¿ym b³êdzie.
Muszê jednak przyznaæ, ¿e podobne py-
tania stawiaj¹ tak¿e moi studenci. Jaki
jest sens moich wyjazdów do Nairobi czy
Waszyngtonu? Na pewno nie jest to glo-
balna turystyka, ale realizacja bardzo kon-
kretnych celów. Nasze prace prowadzone
z poparciem siostrzanych organizacji (np.
IAG, ISPRS) przynosz¹ wymierne efek-
ty. Na przyk³ad wczoraj na spotkaniu z dy-
rektor Ann¹ Kajumulo Tibaijuka z Cen-
trum Narodów Zjednoczonych ds. Osied-
li Ludzkich przedstawiliœmy propozycje
dotycz¹ce katastru, które umo¿liwi¹ roz-
wi¹zanie wielu problemów, z jakimi bo-
ryka siê ta agencja.
Wa¿ne jest, aby œrodowisko siê ³¹czy³o
i prezentowa³o jedn¹ spójn¹ koncepcjê,
szczególnie wtedy, gdy jesteœmy zapro-
szeni do wspó³pracy np. przez Bank Œwia-
towy, ONZ czy rz¹dy poszczególnych kra-
jów. Powinniœmy dzia³aæ wspólnie, aby
mieæ wiêksz¹ si³ê przebicia.

Jakie widzi pan kierunki rozwoju geo-
dezji w nadchodz¹cym dziesiêciole-
ciu?

W bardzo du¿ym stopniu zale¿y to od
zapotrzebowania spo³eczeñstwa, a tak¿e
od tego, jak my sami zdefiniujemy nasz
zawód. Na pewno powinniœmy byæ bar-
dziej zorientowani na politykê, odgrywa-
my bowiem zbyt ma³¹ rolê w procesach
podejmowania decyzji politycznych. I to
jest nasz b³¹d. Musimy przekonaæ do
swoich racji spo³eczeñstwo i wychodziæ
naprzeciw jego oczekiwaniom.

Ale czy obecnie sprawy nie zmierzaj¹
przypadkiem w przeciwnym kierun-
ku? Nowe technologie, np. GPS, spro-
wadzaj¹ przecie¿ geodetê do roli ope-
ratora „czarnej skrzynki”.

W³aœnie dlatego nie jest to przysz³oœæ
geodezji. GPS czy inna czarna skrzynka
to jedynie narzêdzia. My musimy ofero-
waæ rozwi¹zania kompleksowe. Powin-
niœmy zrobiæ krok w kierunku obszarów,
gdzie siê planuje oraz podejmuje decy-
zje. Na razie jesteœmy zbyt zamkniêtym
œrodowiskiem, zbyt cichym i za ma³o su-
gestywnym w inspirowaniu spo³eczeñ-
stwa.

W Polsce geodeci trac¹ sw¹ pozycjê
na rynku, a wprowadzaniem GIS-u 
zajmuj¹ siê ludzie nie zwi¹zani z geo-
dezj¹, np. informatycy. Jak pan to
skomentuje?

W ostatnich czasach granice miêdzy pro-
fesjami znacznie siê zacieraj¹. Na przy-
k³ad na œwiecie GIS-em intensywnie
zajmuj¹ siê geografowie, geodeci nato-
miast uwa¿aj¹, ¿e jest to tylko i wy³¹cz-
nie ich domena. Podobnie jest w innych
dziedzinach. Powinniœmy to zmieniæ. Je-
œli chcemy siê rozwijaæ, nie mo¿emy byæ
jedynie ekspertami od
zbierania czy mode-
lowania informacji.
Musimy pójœæ
w kierunku zarz¹-
dzania przestrze-
ni¹, nieruchomo-
œciami i procesami
inwestycyjnymi.
Warto przy tym
zadaæ sobie py-
tanie, czy nasz
system edukacji
uczy zarz¹dza-
nia, negocja-
cji, dyskuto-
wania, plano-
wania.

No w³aœnie. Czy programy na-
uczania s¹ dostosowane do oczeki-
wañ rynku?

Programy zawsze bêd¹ nieco w tyle,
wa¿ne tylko jak daleko. Pewnym roz-
wi¹zaniem jest umieszczanie w nich
wiedzy uniwersalnej, która nie zmienia
siê ka¿dego roku.
Wa¿niejsze jest to, aby profesorowie ak-
tualizowali wyk³ady o nowe specjalisty-
czne wiadomoœci. Ja np. nie piszê skryp-
tów dla swoich studentów, poniewa¿ in-
formacje zbyt szybko siê starzej¹. Spe-
cjalizacja powinna nastêpowaæ dopiero
na ostatnim etapie studiów. Na Uniwer-
sytecie Monachijskim, gdzie wyk³adam,
studia koñcz¹ seminaria, na których stu-
denci przygotowuj¹ 20-minutowe wyst¹-
pienia, prezentuj¹ce interdyscyplinarny
temat. Symulujemy sytuacjê, w której
musz¹ przekonaæ lokalne spo³ecznoœci
do swoich pogl¹dów.

Jakie s¹ g³ówne wnioski z kongresu
w Waszyngtonie?

Trudno o precyzyjn¹ odpowiedŸ. S¹dzê,
¿e zakres naszej dzia³alnoœci ca³y czas
roœnie. Coraz wiêksz¹ rolê odgrywaj¹
technologie, my z kolei musimy integro-
waæ ró¿ne dziedziny wiedzy. Wiadomo-

XXII Miêdzynarodowy
Kongres FIG

W kongresie FIG – Miêdzynarodowej Fe-
deracji Geodetów (Waszyngton, 19-26
kwietnia) uczestniczy³o blisko 4000 osób
z 90 krajów. Odby³o siê 450 prezentacji
w ponad 110 sesjach technicznych. Domi-
nowa³a tematyka poœwiêcona Hi-Tech. Zor-
ganizowano liczne warsztaty, na których
prezentowano praktyczne zastosowania
zdjêæ satelitarnych oraz GIS. Du¿o uwagi
poœwiêcono przysz³oœci i roli zawodu. Roz-

patrywano mo¿liwoœci wk³adu
geodetów w dzia³ania na
rzecz zrównowa¿onego
rozwoju wspó³czesnego
œwiata. Dyskutowano o sys-
temach zapewniania jakoœ-
ci, uprawnieniach zawodo-
wych, edukacji oraz we-
wnêtrznych sprawach organi-
zacji.
Wiceprezydentem FIG zosta³
T.N. Wong z Hongkongu, pod-
pisano porozumienia z UN-
-HABITAT, ISPRS, ICA oraz
IFHP.
Obecnie federacja zrzesza 83
stowarzyszenia krajowe (podczas
kongresu przyjêto do FIG nowe
organizacje z Burkina Faso, Male-

zji, Kamerunu i Urugwaju, do³¹czy³y rów-
nie¿ Nepal i Meksyk jako cz³onkowie sto-
warzyszeni). Cz³onkami wspieraj¹cymi s¹
uczelnie wy¿sze oraz instytucje komercyj-
ne. W sumie FIG posiada reprezentacjê
prawie 100 pañstw daj¹c¹ poœrednio
230 tys. cz³onków.                                   ■
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œci¹ dobr¹ dla ludzi m³odych jest du¿e
zapotrzebowanie na nasze us³ugi. Po-
twierdzi³a to dr Anna Kajumulo Tibaiju-
ka oraz Jack Dangermond [prezes ESRI
– przyp. red.]. Bêdziemy jednak dobrze
obs³ugiwali spo³eczeñstwo tylko wtedy,
gdy zostaniemy dobrze wyedukowani
i gdy bêdziemy wychodzili naprzeciw je-
go potrzebom.

Co chcia³by Pan przekazaæ czytelni-
kom GEODETY?

Wierzê, ¿e moi koledzy z Polski,
a w szczególnoœci ze Stowarzyszenia
Geodetów Polskich, bêd¹ mnie wspiera-
li. Powinniœmy zacieœniaæ wspó³pracê.
Mam nadziejê, ¿e podczas mojej prezy-
dentury Polska zostanie cz³onkiem Unii
Europejskiej. Stanie siê to tak¿e przy-
czynkiem do dalszej wspó³pracy spo³ecz-
noœci europejskiej.                            ■

Artur Adamek i Jacek Kamiñski

dzania


